



Nellemanns Have på Langvedvej i det nordlige Sæby er en enestående beplantning med tilhørende faciliteter for havens gæster.

Haven rummer langt over 1.000 paradisæbletræer, og der findes op mod 200 forskellige sorter. Haven regnes som Nordeuropas største samling af paradisæbletræer.



Haven har sin oprindelse ca. 100 år tilbage. Landinspektør Nic. Nellemann og familie havde længe ønsket en sommerhusgrund, og i 1925 faldt valget på Sæby, for "her var der flere solskinstimer end længere syd på".

Familien erhvervede 2 tdr. uopdyrket land, der bestod af en gammel grusgrav, et par mosehuller og et stykke hede med en lyngklædt skrænt fra istiden, som siden udviklede sig til en prydhave.



Området blev udvidet flere gange frem til 1969. Her var haveanlæg med stauder, roser og georginer og ikke mindst en stor samling frugtræer og mange spændende nåle- og løvtræer, som man i dag kan glæde sig over.

Nic. Nellemanns helt store passion var paradisæbletræer. For ca. 50 år siden rummede haven ikke færre end 100 ægte kinesiske sorter samt en række "krydsninger", som Nic. Nellemann selv havde fremavlet.



Han forte register over sine træer helt frem til sin død i 1976. Herefter fortsatte en søn arbejdet med haven frem til sin død.

I 2006 blev foreningen *Nellemanns Haves Venner* dannet, da haven var i overhængende fare for at blive udstykket. Foreningen har sammen med havens ejer Nic. Nellemanns Fond og Frederikshavn Kommune arbejdet sammen om renoveringen af haven siden 2008.

Hele området skal genskabes efter Nellemanns oprindelige plan over den store paradisæblehave. Haven var misligholdt i en årrække, men gennemgik i 2010-11 med Nellemanns Haves Venners hjælp en omfattende retablering.



Nellemanns Haves Venner tog ligeledes fat på en større genplantning af nye lärkehække. Haven rummer desuden et stort afsnit med flotte rododendron, som om foråret står i fuldt flor.



Derudover er der bygget madpakkehus, shelter og naturlegeplads. Et større område af haven er i dag indrettet til skolehaver, som drives i samarbejde med en af byens skoler. Nyeste tiltag er områder med smukt anlagte græsplæner samt en bålplads.

I bestræbelserne på at skaffe økonomi til havens drift er det muligt at "købe" et træ til udplantning i paradisæblehaven.



Der er gratis adgang til haven året rundt.

www.nellemanns-have.dk

Nellemanns Have

Nellemann's Garden on Langvedvej in northern Sæby is a unique planting with associated facilities for the garden's guests.



The garden contains well over 1,000 paradise apple trees, and there are up to 200 different varieties. The garden is considered Northern Europe's largest collection of paradise apple trees.

The garden has its origin approx. 100 years back. Land inspector Nic. Nellemann and family had long wanted a summerhouse plot, and in 1925 the choice fell on Sæby, because "there were more hours of sunshine here than further south".

Here were gardens with perennials, roses and dahlias and not least a large collection of fruit trees and many exciting conifers and deciduous trees, which you can enjoy today.

Nic. Nellemann's greatest passion was paradise apple trees. For approx. 50 years ago, the garden contained no fewer than 100 genuine Chinese varieties as well as a number of "crossings", that Nic. Nellemann himself had bred.

In 2006, the association "Nellemanns Haves Venner" was formed when the garden was in imminent danger of being subdivided. The association has together with the garden's owner Nic. Nellemann's Foundation and Frederikshavn Municipality worked together on the renovation of the garden since 2008.



The entire area must be recreated according to Nellemann's original plan of the large paradise apple garden. The garden had been neglected for a number of years, but in 2010-11, with the help of the "Nellemanns Haves Venner", undergone an extensive restoration.

Nellemanns Haves Venner took hold of a major replanting of new larch hedges. The garden also contains a large section with beautiful rhododendrons, which are in full bloom in spring.

In addition, a lunch house, shelter and nature playground have been built. A larger area of the garden is now used as a school garden, which is run in collaboration with one of the city's schools. The latest measures





Nellemanns Garten am Langtvedvej in Sæby ist eine einzigartige Bepflanzung mit dazugehörigen Einrichtungen für die Gäste des Gartens. Der Garten umfasst weit über 1000 Paradiesapfelbäume, und es gibt etwa 200 verschiedene Sorten. Der Garten gilt als Nordeuropas größte Sammlung von Paradiesapfelbäumen und hat seinen Ursprung ca. 100 Jahre zurück.



Landinspektor Nic. Nellemann und Familie wollten schon lange ein Sommerhausgrundstück, und 1925 fiel die Wahl auf Sæby, weil „hier die meisten Sonnenstunden gab“. Die Familie erwarb 1 Hektar unbebautes Land und hier entstanden Gärten mit Stauden, Rosen und Dahlien und nicht zuletzt eine große Obstbaumssammlung, an denen Sie sich heute erfreuen können. Nic. Nellemanns größte Leidenschaft war Paradiesapfelbäume. Der Garten enthält nicht weniger als 100 echte chinesische Sorten sowie eine Reihe von „Kreuzungen“, die Nic. Nellemann selbst gezüchtet hat. Bis zu seinem Tod 1976 führte er ein Verzeichnis seiner Bäume.



Im Jahre 2006 war der Garten in unmittelbarer Gefahr aufgeteilt zu werden, und daraufhin wurde der Verein Nellemanns Haves Venner gegründet. Seit 2008 haben Gartenfreunde ehrenamtlich daran gearbeitet den Garten neu anzulegen.

Außer den vielen Paradiesapfelbäumen, gibt es ebenfalls wunderschöne Rhododendren, die im Frühling in voller Blüte stehen. Eine größere Fläche des Gartens wird als Schulgarten genutzt, der in Zusammenarbeit mit einer der städtischen Schulen betrieben wird. Die neuesten Maßnahmen sind Bereiche mit schön angelegten Rasenflächen mit einem Naturspielplatz sowie einer Grillhütte mit zugehörigem Grillplatz.

Der Zutritt zum Garten ist kostenlos.

- 1: Indgange / Entrences / Eingänge
- 2: Madpakkehus / Lunch house / Überdachter Speiseplatz
- 3: Legeplads / Playground / Spielplatz
- 4: Lises pavilion
- 5: Bålhytte, shelter og bålplads / Fireplace , Shelter/ Grillhütte,Shelter und Grillplatz
- 6: Skolehaver / School garden / Schulgarten
- 7: Grillplads / Barbecue Area / Grillplatz
- 8: Toilet /Toilet / Toilette



Nellemanns Have

